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§ 1
Genomgång av närvaro 
Ordförande Ewa Larsson (MP) förklarade sammanträdet öppnat. 
Sammanträdet hålls stängt för allmänheten på grund av situationen 
med coronaviruset och sjukdomen covid-19. Närvaron redovisas på 
sida 1-2.
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§ 2
Val av justerare och meddelande om tid för 
protokolljustering 

Beslut 
1. Vice ordförande Tina Kratz (V) utses att tillsammans med 
ordförande Ewa Larsson (MP) justera dagens protokoll.
2. Justering ska ske 21 december 2020.
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§ 3
Godkännande av dagordning 

Beslut 
Stadsdelsnämnden fastställer förslaget till dagordning.
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§ 4
Meddelande om protokolljustering 
Anmäls att stadsdelsnämndens protokoll från den 17 november 
2020 justerades den 25 november 2020
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§ 5
Information från stadsdelsförvaltningen 
Stadsdelsdirektör Maria Laxvik  informerar om jullovsaktiviteter i 
stadsdelen. Fritidsgårdarna kommer vara öppna enligt ordinarie 
schema förutom julafton, juldagen, nyårsafton och nyårsdagen och 
erbjuder många olika aktiviteter, dock som mest för 25 personer åt 
gången i lokalerna beroende på hur de är utformade. IOGT-NTO 
har öppet i Skarpaby parklek under jullovet. Skarpnäcks kulturhus 
har ett mestadels digitalt program under jullovet men också några 
aktiviteter på plats för små grupper.
Områdesvärdarna arbetar som vanligt tisdag-lördag. Det finns 
backup inför helgerna samt att vi samarbetar med 
grannstadsdelarna.
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§ 6
Nämndens frågor till förvaltningen 
Ledamöter ställer frågor om tidigare våldsdåd inom stadsdelen och 
hur kommunikationen med polisen gällande dessa ser ut. Maria 
Laxvik svarar att förvaltningen inte har någon kontakt med polisen 
gällande dessa händelser just nu, vilket innebär att händelserna inte 
bedöms påverka den lokala lägesbilden.
 
Tina Kratz (V) ställer en fråga om bemanningsläget på förskolorna 
och det brev som skickades ut till vårdnadshavarna om att vid 
möjlighet hålla barnen hemma. Maria Laxvik svarar att 
bemanningsläget varit ansträngt under en tid och att brevet som 
skickades ut har gett effekt. Avdelningschef Karin Aleberg-Lövgren 
svarar att det nu är en stor skillnad och betydligt färre barn på 
förskolan just nu efter att brevet skickades.
 
Ewa Larsson (MP) ställer en fråga om bemanningsläget på Hemmet 
för gamla. Avdelningschef Karin Bülow säger att bemanningsläget 
just nu är bra.
 
Ewa Larsson (MP) ställer också en fråga om bemanningen inom 
avdelningen för invid- och familjeomsorg. Avdelningschef Hanna 
Jakhammer svarar att vi har haft en tendens till svårigheter med 
bemanningen, vilket har föranlett tillfällig flytt av personal från 
vuxenmottagningen till barnmottagningen där behovet har varit 
större på grund av frånvaro.
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§ 7
Fördelning av extra föreningsbidrag 
SKA 2020/372

Beslut 
1. Extra föreningsbidrag beviljas enligt förvaltningens förslag.
2. Kulturföreningen Björkhagens hjärta beviljas den summa de 
ansökt om under förutsättning att föreningen håller årsmöte som 
planerat den 17 december 2020.
3. Ärendet justeras omedelbart.

Sammanfattning av ärendet 
Möjligheten att söka extra föreningsbidrag är en särskild satsning 
mot föreningslivet i ytterstadsdelarna med anledning av 
coronapandemin. Skarpnäcks stadsdelsnämnd erbjuder utifrån 
denna speciella satsning lokala föreningar och organisationer inom 
civilsamhället att ansöka om mer eller nytt stöd. Föreningarnas 
positiva kraft i samhället stöds med detta erbjudande. Fördelningen 
är gjord utifrån stadsdelsnämndens riktlinjer för föreningsbidrag. 
Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden beviljar extra 
föreningsbidrag för 654221 kronor enligt förvaltningens förslag.
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/372-15 (Godkänd - R 1) Fördelning av extra 

föreningsbidrag
 383220 Riktlinjer för föreningsbidrag
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§ 8
Idéburet offentligt parnerskap mellan Skarpnäcks 
stadsdelsnämnd och Miljöverkstan Flaten 
SKA 2020/383

Beslut 
1. Skarpnäcks stadsdelsnämnd godkänner förlängningen av 
överenskommelsen mellan stadsdelsnämnden och Miljöverkstan 
Flaten.
2. Skarpnäcks stadsdelsnämnd ger stadsdelsdirektören i uppdrag att 
ingå överenskommelsen.
3. Paragrafen förklaras omedelbart justerad.

Sammanfattning av ärendet 
Den ideella föreningen Miljöverkstan initierade 2017 en 
överenskommelse enligt modellen idéburet offentligt partnerskap 
(IOP) med stadsdelsnämnden avseende lokalerna vid Flaten. Syftet 
med avtalet var att Miljöverkstan skulle kunna fortsätta att bedriva 
sin verksamhet vid Flaten. Det är nu dags att för andra gången 
komma överens om en förlängning av överenskommelsen för 2021-
2022. Miljöverkstan får då möjlighet att fortsätta och utveckla sin 
verksamhet vid Flaten och förbinder sig att ta hand om lokalerna 
samt ansvara för att hålla dem i ett gott skick. Stadsdelsnämndens 
insats är att stå för hyreskostnader. Förvaltningen anser att det är 
värdefullt att Miljöverkstans verksamhet vid Flaten kan fortsätta 
och utvecklas och att en överenskommelse enligt IOP bidrar till en 
positiv utveckling av Flaten.

 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. Karin Wallin (SD) yrkar bifall till 
Sverigedemokraternas förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns två förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut och 
Sverigedemokraternas förslag till beslut. Ordförande ställer 
förslagen mot varandra och konstaterar att stadsdelsnämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag.
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Reservation
Karin Wallin (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget förslag till beslut enligt följande:
 
Att avslå förvaltningens förslag till beslut
Att därutöver anföra följande:
 
Syftet med förlängningen av avtalet är att Miljöverkstan Flaten ska 
kunna fortsätta att bedriva och utveckla sin verksamhet vid Flaten. 
Lokalerna är också en bas för Äventyrsgruppen, en verksamhet för 
ensamkommande flyktingungdomar.
 
Av styrelsens mål för 2021 framgår det att fokus för verksamheten 
kommer att ligga på nyanlända ungdomar. Vår ståndpunkt är att 
verksamhetens fokus ska riktas mot alla stadens ungdomar om 
stadsdelen ska ingå denna typ av samarbete.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/383-1 (Godkänd - R 1) Idéburet offentligt 

partnerskap (IoP) mellan Skarpnäcks stadsdelsnämnd och 
Miljöverkstan Flaten

 SKA 2020/383-2 ldéburet offentligt partnerskap, avtal 2021-
2022

 SKA 2020/383-2.1 Miljöverkstans verksamhet 2019-2020
 SKA 2020/383-2.2 Preliminär verksamhetsplan 2021
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§ 9
Ny förskola på Horisontvägen i Skarpnäck 
Inriktningsbeslut
SKA 2020/391

Beslut 
1. Stadsdelsförvaltningen ges i uppdrag att fortsätta utredningen 
med inriktning att beställa en ny förskola.

Sammanfattning av ärendet 
Stadsbyggnadskontoret har tagit fram ett detaljplaneförslag som 
innebär att en förskola kan byggas vid Horisontvägen i Skarpnäck. 
Förvaltningen har tillsammans med SISAB tagit fram ett förslag på 
förskolans utformning. Förskolan är i två våningar och har 6 
avdelningar med plats för 108 barn. Den nya förskolan kommer att 
ersätta äldre mindre förskolor som är placerade i bottenvåning på 
bostadshus och är i behov av upprustning.
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/391-1 (Godkänd - R 1) Ny förskola på 

Horisontvägen i Skarpnäck 
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§ 10
Verksamhetschef enligt 4 kap. 2 § hälso- och 
sjukvårdslagen 
SKA 2020/377

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden utser från 1 januari 2021 enhetschef för 
Hemmet för gamla, demens, till verksamhetschef enligt 4 kap. 2 § 
hälso- och sjukvårdslagen (HSL), vid följande verksamheter inom 
Skarpnäcks stadsdelsförvaltning:

 Hemmet för gamla, demens
 Hemmet för gamla, somatik
 Enskededalens dagverksamhet

Sammanfattning av ärendet 
För att stärka det närvarande ledarskapet och skapa förutsättningar 
att vidareutveckla verksamheten delas Hemmet för gamla i två 
enheter vilket påverkar den nuvarande fördelningen av uppdraget 
verksamhetschef enligt 4 kap. 2 § hälso- och sjukvårdslagen (HSL). 
Med anledning av det behöver stadsdelsnämnden utse en 
verksamhetschef.
Förvaltningen föreslår att nämnden från 1 januari 2021 utser 
enhetschef för Hemmet för gamla, demens, till verksamhetschef, 
enligt 4 kap. 2 § hälso- och sjukvårdslagen (HSL).
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/377-1 (Godkänd - R 1) Verksamhetschef enligt 4 

kap. 2 § hälso- och sjukvårdslagen
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§ 11
Redovisning av brukarundersökning inom 
äldreomsorgen 2020 
SKA 2020/324

Beslut 
1. Skarpnäcks stadsdelsnämnd godkänner redovisningen av 
brukarundersökningen inom äldreomsorgen 2020.

Sammanfattning av ärendet 
Brukarundersökningen är en totalundersökning och riktas till 
samtliga personer 65 år och äldre med beslut om hemtjänstinsatser 
eller särskilt boende. Resultatet redovisas på förvaltningsnivå för 
samtliga personer med insatser beslutade av Skarpnäcks 
stadsdelsnämnd oavsett regiform samt på verksamhetsnivå för 
verksamheter i egen regi.
 
Årets brukarundersökning visar att den sammantagna nöjdheten 
gällande hemtjänsten och särskilt boende är hög och ligger högre än 
stadens genomsnitt. Ett utvecklingsområde inom hemtjänsten är att 
förbättra informationen om synpunkter och klagomål. Särskilda 
boenden har behov av att utveckla möjligheten till olika slags 
aktiviteter och utevistelse. Vidare behöver särskilda boenden arbeta 
mot ofrivillig ensamhet hos de äldre.
 
Resultaten från årets brukarundersökning används som underlag i 
verksamhetsuppföljningarna under 2021 i enlighet med stadens 
uppföljningsmodell inom äldreomsorgen. I samband med 
verksamhetsuppföljningarna vägs resultatet från 
brukarundersökningen samman med resultatet från förvaltningens 
individuppföljningar, avtalsuppföljningar samt avvikelser, och 
redovisas sedan i en analys och bedömning av verksamhetens 
kvalitet. Prioriterade utvecklingsområden inom äldreomsorgen 
framgår av verksamhetsplanen för 2021.

 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget.
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Särskilt uttalande
Tina Kratz m.fl. (V) lämnar särskilt uttalande enligt följande:
 
Vi vill börja med att notera att Skarpnäcks resultat ligger strax över 
staden som helhet på de flesta områdena vilket är tillfredsställande. 
Framförallt det fina omdömet gällande den kommunala hemtjänsten 
och för Hemmet för Gamla.
 
Vänsterpartiet är dock tveksamma till vad dessa årliga 
brukarundersökningar säger om kvalitén inom stadens hemtjänst 
och stadens äldreboende då endast ungefär hälften av alla brukare 
svarar. Troligt är också att flera av de som svarar inte kunnat göra 
det själva utan fått hjälp av anhöriga och/eller sin 
äldreomsorgspersonal. På Hemmet för gamla har endast 20-40 % 
svarat på undersökningen.
 
Vänsterpartiet skulle hellre se en mer kvalitativ undersökning 
ungefär vartannat år. Undersökningen skulle kunna bestå av 
personligaintervjuer med den äldre utav en oberoende person. Den 
äldre skulle kunna modifiera sina svar vilket är svårt att göra 
skriftligt i en enkät. Det är oftast lättare att muntligen förklara vad 
som är bra respektive mindre bra.
 
Monica Lövström m.fl. (S) lämnar särkilt uttalande enligt följande:
 
I redovisningen av brukarundersökningen för Skarpnäcks stadsdel 
går det att utröna såväl positiva som några mindre positiva saker. 
Det positiva är att vår stadsdel ligger över såväl det nationella 
snittet samt Stockholms län och stad i ett antal områden. Det är i sig 
inte förvånande, vi har en genomgående bra och kompetent 
äldreomsorg i vår stadsdel. Vi kan också konstatera att av de 
tillfrågade är 87% nöjda med hemtjänsten eller äldreboendet de bor 
på.
 
Men samtidigt finns det områden där vår stadsdel ligger under 
samma snitt i ett antal frågor och det finns några mindre positiva 
inslag i brukarundersökningen som t.ex. att i snitt 29% av brukarna 
upplever sin hälsa ganska/mycket dålig och att upp mot 56,5%, mer 
än varannan svarande, besväras av ensamhet.
 
Vad gäller Hemmet för gamla ser vi gladeligen att 94% av de 
svarande är nöjda med hemtjänsten de får och att 93% anser det 
trivsamt utomhus runt boendet. Däremot är det oroväckande att 
endast 33%, en tredjedel, av de svarande anser möjligheten att 
komma utomhus är bra. Vi konstaterar även att nöjdheten med 
boendet höjts markant sedan driften för Hemmet för gamla återtogs 
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i kommunal regi, något som glädjer oss och understryker det vi 
redan nämnt om vår kompetenta äldreomsorg i stadsdelen.
 
Likt förvaltningen har vi också noterat att det är lägre svarsfrekvens 
i vår stadsdel än stadens genomsnitt. Det är även en överväldigande 
majoritet av kvinnor, i genomsnitt 71,5%, som svarar på 
undersökningen. Här finns förbättringspotential för att generellt sett 
få fler av våra äldre att svara och i synnerhet få fler män att svara på 
undersökningen så att vi får ett så bra underlag som möjligt.
 
Det krävs att politiken ger förvaltningen förutsättningar och resurser 
så att den kan leverera bästa möjliga äldreomsorg för samtliga äldre 
i Skarpnäcks stadsdel.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/324-2 (Godkänd - R 1) Redovisning av 

brukarundersökning inom äldreomsorgen 2020
 SKA 2020/324-3 Bilaga 1. Resultat hemtjänst, Skarpnäck - 

2020
 SKA 2020/324-4 Bilaga 2. Resultat särskilt boende, 

Skarpnäck - 2020
 SKA 2020/324-5 Bilaga 3. Äldre om hemtjänster_ 

verksamheter - Hemtjänst Kärrtorp - 2020
 SKA 2020/324-6 Bilaga 4. Äldre om hemtjänster_ 

verksamheter - Hemtjänst Bagarmossen - 2020
 SKA 2020/324-7 Bilaga 5. Äldre om hemtjänster_ 

verksamheter - Hemtjänt Skarpnäck - 2020
 SKA 2020/324-8 Bilaga 6. Äldre om säbo_ verksamheter - 

0180 Stockholm, Skarpnäck, Hemmet för Gamla - 2020
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§ 12
Revidering av delegationsordning för Skarpnäcks 
stadsdelsnämnd 
2019/000138

Beslut 
1. Skarpnäcks stadsdelsnämnd delegerar samtliga beslut som 
delegeras till tjänsteperson, och som anges i den bilagda 
delegationsordningen, till förvaltningschef enligt 7 kap. 6 § 
kommunallagen.
2. Nämnden ger förvaltningschefen rätt att vidaredelegera ärendena 
till lägst den nivå som finns angiven i delegationsordningens 
kolumn ”Delegat”.
3. Beslut som delegeras ska anmälas till stadsdelsnämnden i den 
ordning som anges i kolumnen ”Kommentar” i 
delegationsordningen.

Sammanfattning av ärendet 
Förvaltningen föreslår att nuvarande delegationsordning, som 
reviderades av stadsdelsnämnden senast 2020-11-01, kompletteras 
och ändras under ett antal punkter inom ärendegrupperna 13 - Stöd 
och service till personer med funktionsnedsättning enligt SoL och 
LSS och 14 - Äldreomsorg.
 
En översyn och revidering av delegationsordningen och 
förvaltningschefens vidaredelegation har gjorts utifrån granskning 
av revisionskontoret.
 
Förvaltningen reviderar nummerordning och andra redaktionella 
ändringar efter fastställande i nämnden.
 
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget.

Handlingar i ärendet
 SKA 2019/138-21 (Godkänd - R 1) Revidering av 

delegationsordningen, december 2020

Sida 17 (53)



Skarpnäcks stadsdelsnämnd Protokoll nr 11/2020

2020-12-17

 357540 Delegationsordning med föreslagna ändringar och 
tillägg markerade
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§ 13
Skarpnäcks stadsdelsnämnds pensionärsråd för 2021 
SKA 2020/369

Beslut 
1. Skarpnäcks stadsdelsnämnd utser nedanstående personer till 
ledamöter i Skarpnäcks stadsdelsnämnds pensionärsråd för år 2021:
 
Till ordinarie ledamöter:
Magnus Brattström (PRO)
Leif Karlsson (PRO)
Inger Blomqvist (PRO)
Leif Johansson (PRO)
Clarence Kopparberg (SPF)
 
Till ersättare:
Sussie Hellsten (PRO)
Lennart Nordh (PRO)
Liisa Hyvönen (PRO)
Gunnar Erkers (SPF)
Liisa Korkeakoski (SPF) *nyval

Sammanfattning av ärendet 
Enligt beslut i kommunfullmäktige (2004:12), ska det finnas ett 
pensionärsråd knutet till stadsdelsnämnden. Rådet ska fungera som 
ett rådgivande organ i allmänna frågor som berör äldres 
levnadsförhållanden genom överläggningar, samråd och ömsesidig 
information mellan företrädare för pensionärsorganisationer, nämnd 
och förvaltning.
Pensionärsrådet ska, då det är fulltaligt, bestå av fem ledamöter och 
fem ersättare och utses av stadsdelsnämnden. Ledamöter och 
ersättare i rådet nomineras av pensionärsorganisationerna 
proportionellt till organisationernas medlemsantal i 
stadsdelsnämndens geografiska område. Ledamöterna ska vara 
bosatta inom stadsdelsnämndens område. Rådet utses för ett år och 
väljer självt ordförande och vice ordförande.
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut.
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Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/369-5 (Godkänd - R 1) Val av Skarpnäcks 

stadsdelsnämnds pensionärsråd 2021
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§ 14
Sociala delegationens sammanträdestider för 2021 
SKA 2020/374

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden fastställer sammanträdesdatum för sociala 
delegationen för år 2021 enligt förvaltningens förslag.

Sammanfattning av ärendet 
Förvaltningen föreslår följande sammanträdesdatum för Skarpnäcks 
stadsdelsnämnds sociala delegation för år 2021:
 
Måndag 4 januari 08.30 Nippon*
Onsdag 27 januari 17.00 Nippon*
Onsdag 17 februari 17.00 Nippon*
Onsdag 10 mars 17.00 Nippon*
Onsdag 31 mars 17.00 Nippon*
Onsdag 21 april 17.00 Nippon*
Onsdag 12 maj 16.30 Nippon*
Onsdag 2 juni 16.30 Nippon*
Onsdag 23 juni 16.30 Nippon*
Onsdag 14 juli 16.30 Nippon*
Onsdag 4 augusti 16.30 Nippon*
Onsdag 25 augusti 16.30 Nippon*
Onsdag 15 september 17.00 Nippon*
Onsdag 6 oktober 17.00 Nippon*
Onsdag 27 oktober 17.00 Nippon*
Onsdag 17 november 17.00 Nippon*
Onsdag 8 december 17.00 Nippon*
 
 
*Stadsdelsförvaltningen, Björkhagsplan 6, plan 3.
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget.
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Handlingar i ärendet
 SKA 2020/374-2 (Godkänd - R 1) Sociala delegationens 

sammanträdestider 2021
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§ 15
Arbetsmiljön på Skarpnäcks kommunala hemtjänst 
Svar på skrivelse från Tina Kratz m.fl. (V)
SKA 2020/361

Beslut 
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på 
skrivelsen.

Sammanfattning av ärendet 
Vid stadsdelsnämndens sammanträde 2020-10-22 anmäldes en 
skrivelse från Tina Kratz m.fl. (V) om arbetsmiljön på Skarpnäcks 
kommunala hemtjänst. Skribenten framhåller vikten av att utvärdera 
genomförd omorganisation och överlämnar fyra frågeställningar 
kopplat till arbetsmiljö till förvaltningen att besvara. Förvaltningen 
svarar att hemtjänstens medarbetarenkät besvaras en gång per år, 
underlaget används för att diskutera arbetsmiljö och behov av 
förbättringsåtgärder. Utvärdering av genomförd omorganisation är 
utförd och kommunicerad med medarbetare och fackliga 
organisationer. Slutsatserna ligger till grund för den nya 
organisationen av hemtjänsten där den nuvarande enheten 
Skarpnäcks kommunala hemtjänst från den 1 januari 2021 blir två 
enheter; Norra Skarpnäcks hemtjänst och Södra Skarpnäcks 
hemtjänst. Förvaltningen erbjuder kontinuerligt utbildning i 
arbetsmiljö och arbetsrätt för chefer samt ledarskapsutbildning. 
Hemtjänstens administratörer har fått en riktad 
arbetsmiljöutbildning utifrån deras uppdrag och mandat. Fler 
utbildningsinsatser planeras framöver.
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget.
 

Särskilt uttalande
Tina Kratz m.fl. (V) lämnar särskilt uttalande enligt följande:
 
Vänsterpartiet tackar för förvaltningens svar i denna extraordinära 
tid, som innebär stora utmaningar inte minst för stadsdelens 
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äldreomsorg. Vi tycker att det är bra att omorganisationen har 
utvärderats och att konsulten även hade ett framåtsyftande uppdrag. 
Den nära samverkan med de fackliga organisationerna är vi positiva 
till då vi ser det som en förutsättning för en bra arbetsmiljö att de 
anställda är delaktiga och har möjlighet att påverka.
 
Vi tycker det är synd att nämnden inte fått ta del av en återföring av 
utredningens resultat eftersom det för oss som politiker är viktigt att 
förstå hur hemtjänstens organisation kan förbättras och utvecklas. 
Vi efterlyser återigen en redogörelse för de slutsatser som ligger till 
grund för den nya organisation som kommer införas vid årsskiftet, 
gärna vid ett referensgruppsmöte.
 
En fråga som lämnades obesvarad i förvaltningens svar på vår 
skrivelse är dock: inom ramen för omorganisationens målsättningar, 
hur många administratörer som jobbar på kontoret dagligen? Vi har 
stor förståelse för att pandemin påverkat även administrationens 
arbete påtagligt och att det även tillkommit tekniska problem, men 
vi hade önskat ett mer precist svar på frågan eller åtminstone en 
uppskattning av antalet administratörer.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/361-2 (Godkänd - R 1) Svar på skrivelse om 

arbetsmiljön på Skarpnäcks kommunala hemtjänst
 SKA 2020/361-1 Skrivelse om arbetsmiljön på Skarpnäcks 

kommunala hemtjänst
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§ 16
Omsorg för äldre, fixarhjälp 
Svar på medborgarförslag
SKA 2020/321

Beslut 
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på 
medborgarförslaget.

Sammanfattning av ärendet 
Vid stadsdelsnämndens sammanträde 2020-10-22 anmäldes ett 
medborgarförslag om omsorg för äldre i form av fixartjänst. 
Stadsdelsnämnden beslutade att överlämna skrivelsen till 
förvaltningen för beredning.
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/321-2 (Godkänd - R 1) Svar på medborgarförslag 

- omsorg för äldre, fixarhjälp
 SKA 2020/321-3 Medborgarförslag - Omsorg för äldre, 

fixarhjälp
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§ 17
Utegym anpassat för pensionärer i Kärrtorpsparken 
Svar på medborgarförslag
SKA 2020/355

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens svar på 
medborgarförslaget

Sammanfattning av ärendet 
Medborgarförslaget föreslår att det i Kärrtorpsparken byggs ett 
utegym anpassat till pensionärer då de vanliga utegymmen som ofta 
består av stockar är för tunga för att kunna användas. Parken är till 
för alla åldersgrupper och att anlägga ett utegym anpassat för 
pensionärer skulle kunna bli ett bra komplement i parken. 
Utegymmet kan även användas av andra än pensionärer. 
Stadsdelsförvaltningen föreslår att medborgarförslaget godkänns. 
Stadsdelsförvaltningen avser att utreda lämplig placering i samråd 
med områdesansvarig landskapsarkitekt på trafikkontoret.
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget.
 

Särskilt uttalande
Tina Kratz m.fl. (V) lämnar särskilt uttalande enligt följande:
 
Vi instämmer med förvaltningens positiva instämmande med 
medborgarförslaget, det är ett klokt förslag och mycket bra att 
förvaltningen nu kommer utreda en lämplig placering. Vi vill 
föreslå att förvaltningen då även betänker möjligheten att förbättra 
föräldrars möjligheter att träna genom att anlägga platser för lek och 
träning för barn vid utegym. Den föreslagna platsen skulle ju 
underlätta även för föräldrar att träna, med närhet till anlagd 
lekplats. Vore intressant att granska hur den möjligheten kan 
förbättras vid fler av våra utegym och om det är möjligt att 
komplettera flera med träningsredakap som även är anpassad för 
äldre.
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Handlingar i ärendet
 SKA 2020/355-4 (Godkänd - R 1) Svar på medborgarförslag, 

Utegym anpassat för pensionärer i Kärrtorpsparken
 SKA 2020/355-3 Medborgarförslag - Utegym anpassat för 

pensionärer
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§ 18
Skatepark i området Björkhagen-Kärrtorp-
Hammarbyhöjden och förslagsvis på Nytorps gärde 
Svar på medborgarförslag
SKA 2020/342

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens svar på 
medborgarförslaget
2. Förvaltningens svar överlämnas för kännedom till 
exploateringsnämnden.

Sammanfattning av ärendet 
Medborgarförslaget föreslår att en skatepark anläggs i området 
Björkhagen/Kärrtorp/Hammarbyhöjden och förslagsvis på Nytorps 
gärde. Många ungdomar åker till andra stadsdelar för att kunna åka 
skateboard. Det är en mötesplats och en umgängesform som behövs 
och saknas i denna del av stadsdelsnämndsområdet.
På Nytorps gärde finns idag en liten skatepool där man kan åka men 
den är ganska liten och det finns inte så många olika åkmöjligheter. 
På Skarpnäcksfältet finns Skateparken som har ett större utbud för 
både skate och kickbike.
Exploateringskontorets projekt med bostäder på Nytorps gärde är i 
full gång och det kommer att bli stora förändringar på ytor 
framförallt runt Nytorps bollplan och Nytorpsbadet. 
Stadsdelsförvaltningen är positivt inställd till att utveckla 
skatemöjligheter på Nytorps gärde och kommer att vidarebefordra 
önskemålet till exploateringskontoret samt bevaka frågan under 
kommande detaljplanering av området. Medborgarförslaget skickas 
till exploateringskontoret för vidare hantering.
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/342-3 (Godkänd - R 1) Skatepark i området 

Björkhagen/Kärrtorp/Hammarbyhöjden och förslagsvis på 
Nytorps gärde
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 SKA 2020/342-2 Medborgarförslag - Skatepark
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§ 19
Skarpnäcksfestivalen 
Svar på medborgarförslag
SKA 2020/336

Beslut 
1. Förvaltningens förslag till svar godkänns.

Sammanfattning av ärendet 
I medborgarförslaget beskrivs att grannar inom stadsdelsområdet 
över tid blivit mer främmande för varandra, vilket förvärrats av 
pandemiutbrottet som bland annat lett till ökad isolering. Det 
beskrivs att det tidigare funnits en festival i Skarpnäcksfältet, kallat 
Skarpnäcksfestivalen, som i medborgarförslaget beskrivs som en 
händelse som bidrog till ökad förortsgemenskap och glädje. Det 
föreslås därför att Skarpnäcksfestivalen genomförs på nytt då större 
sociala sammankomster tillåts, med syfte att bryta isolering samt ge 
tillfälle för grannar att lära känna varandra samt öka upplevelsen av 
förortsgemenskap.
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/336-2 (Godkänd - R 1) Tjut, Medborgarförslag 

om Skarpnäcksfestival
 358715 Skarpnäcksfestivalen, medborgarförslag
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§ 20
Stockholms stads trygghetsprogram 2020-2023 
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2020/1939)
SKA 2020/340

Beslut 
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas till kommunstyrelsen 
som svar på remissen.

Sammanfattning av ärendet 
Kommunstyrelsen har efter uppdrag i budget utformat ett förslag till 
trygghetsprogram för Stockholms stad som ska gälla för samtliga 
bolag och nämnder under perioden 2020-2023. Programmet 
beskriver hur stadens brottsförebyggande och trygghetsskapande 
arbete ska planeras, genomföras, kommuniceras och följas upp.
 
Förvaltningen är positiv till förslaget och har inget att erinra.
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. Monica Lövström m.fl. (S) yrkar bifall till 
Socialdemokraternas förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns två förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut och 
Socialdemokraternas förslag till beslut. Ordförande ställer förslagen 
mot varandra och konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag.
 

Reservation
Monica Lövström m.fl. (S) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för sitt eget förslag till beslut enligt följande:
 
1. Förvaltningens förslag till beslut godkänns delvis.
2. Därutöver anförs följande
 
Vi saknar ett tydligare fokus på sociala förebyggande insatser som 
leder till ökad jämlikhet i staden.
Vi saknar insikter och skrivningar om segregationens effekter på 
tryggheten.
Vi saknar även skrivningar om trygghetsskapande åtgärder genom 
förhindrande av ekonomisk brottslighet.
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Arbetet för jämlikhet och mot segregation är avgörande om vi ska 
skapa ett tryggare Stockholm. Att Stockholm är och upplevs som en 
trygg och säker stad, i alla stadsdelar, är ett ansvar som vilar på 
samtliga nämnder och bolagsstyrelser. Det är genom ett omfattande 
preventivt socialt och ekonomiskt arbete, riktade insatser och 
trygghetsskapande åtgärder i den fysiska miljön, samt ett 
förebyggande systematiskt säkerhetsarbete som trygghet kan 
uppnås.
Den gängkriminalitet som plågat delar av Stockholm måste brytas. 
Att rekryteringen till gängen tillåtits fortsätta är ett misslyckande för 
inte minst Stockholms stad som får sägas ha huvudansvaret för att 
bryta denna utveckling i Stockholm. Historiskt dåliga 
förutsättningar för socialtjänsten under tidigare mandatperioder och 
till skolan under innevarande år bidrar till detta. Det räcker inte att 
det står fina skrivningar i programmet om hur viktigt det är med 
arbetsmarknadsinsatser för unga eller att skolan är en av de 
viktigaste skyddsfaktorerna för att förhindra att barn och unga 
hamnar i kriminalitet om resurser inte avsätts.
Verksamheterna som utgör grunden i trygghetsarbetet måste ges 
förutsättningar att bedriva sitt arbete. Minskade resurser till 
förskolan, avskaffad 90-dagarsgaranti och nedläggning av 
fritidsgårdar är fel väg att gå. 
Vidare saknar vi i programmet skrivningar om segregationens 
effekter på trygghet. Att blunda för vilka risker som sociala 
skillnader innebär kan försvaga stadens förståelse och beredskap för 
social oro. Man kan ställa sig frågande till varför majoriteten inte 
vill ta upp sociala skillnader och om det finns en koppling till de 
senaste årens nedskärningar på det förebyggande arbetet som till 
exempel förskola, skola och feriejobb till unga. De besparingar som 
majoriteten tror sig göra idag kommer att kosta staden ofantliga 
summor i framtiden när färre barn klarar kunskapsmålen och 
segregationen ökar. Detsamma gäller bostadssegregationen som 
ökar alltmer i och med utförsäljningar och bristen på satsningar på 
allmännyttan. En minskad allmännytta riskerar även lyckosamma 
gemensamma trygghetssatsningar som Skarpnäckslyftet – 
finansierat av Stockholmshem, Svenska Bostäder och Skarpnäck 
stadsdelsförvaltning.
Trygghetsprogrammet saknar även skrivningar om att förhindra och 
motverka ekonomisk brottslighet. Ekonomisk brottslighet är ett 
allvarligt samhällsproblem som inte bara skapar illojal konkurrens 
mellan företag och undandrar skattemedel till välfärden utan 
undergräver även förtroendet för samhället och i förlängningen 
skadar demokratin. När verksamheter upphandlas krävs 
kontrollsystem och uppföljningar som garanterar både kvalitet och 
regelefterlevnad.
Under våren 2020 beslutade kommunfullmäktige om Stockholms 
stads säkerhetsprogram. Det är beklagligt att majoriteten valde att 
remittera ut säkerhetsprogrammet och trygghetsprogrammet vid 
olika tillfällen eftersom trygghet och säkerhet hänger ihop i en 
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väldigt stor utsträckning. Det hade varit av stort värde om stadens 
verksamheter hade getts möjlighet att framföra synpunkter med 
båda programmen framför sig.
 

Särskilt uttalande
Tina Kratz m.fl. (V) lämnar särskilt uttalande enligt följande:
 
När nu majoriteten valt att dela upp program för säkerhet och 
trygghet borde programmen gått ut på remiss samtidigt för att det 
ska vara möjligt att få överblick över helheten i hur trygghets- och 
säkerhetsarbetet ska bedrivas. Istället har programmen delats upp 
och säkerhetsprogrammet behandlades under 2019, något vi tycker 
är beklagligt. Vad gäller trygghetsprogrammet ska gälla från och 
med 2020 vilket av uppenbara skäl inte är möjligt, det bör 
korrigeras till 2021-2023.
 
Programmet fäster stor vikt vid brottsprevention och 
stadsmiljöfrågor. Det är två mycket viktiga delar i att skapa en trygg 
stad men vi saknar ett tydligare fokus på sociala förebyggande 
insatser som leder till ökad jämlikhet i staden. Det räcker inte med 
en ren och välskött stadsmiljö för att stärka tryggheten och 
förebygga brottslighet. En stabil och välfungerande socialtjänst som 
invånarna känner högt förtroende för är helt avgörande för ett lyckat 
trygghetsarbete. Vi vill sänka trösklarna för tidiga insatser och ge 
ytterligare förutsättningar för god samverkan med förskola, skola, 
fritidsverksamheter, civilsamhälle och andra myndigheter utifrån 
bland annat de rekommendationer som lämnades i Kommissionen 
för ett socialt hållbart Stockholm. Trygghetsprogrammet pekar ut 
stadsdelsnämnderna som en av de mest centrala aktörerna för 
genomförandet av programmet. Stadsdelsnämnderna får genom 
programmet även ett stort ansvar för uppföljning och samordning av 
trygghetsskapande insatser. Förskola, socialtjänst samt 
fritidsverksamheter och aktiviteter för barn och unga beskrivs som 
högt prioriterade områden. Vi håller med om detta men kan 
samtidigt konstatera att den borgerliga majoriteten under tre års tid 
genomfört kraftiga besparingar inom dessa områden. 
Stadsdelsnämnderna har redan ett mycket omfattande 
ansvarsområde och bedriver stor del av stadens viktiga 
kärnverksamhet och skulle behöva en stärkt finansiering. Även 
skolan pekas ut som viktig aktör i trygghetsarbetet, ett 
verksamhetsområde som också drabbats hårt av nedskärningar.
 
Liksom i säkerhetsprogrammet efterfrågar vi tydligare skrivningar 
om socioekonomisk segregation i staden. Det finns forskning om 
segregation och dess effekter, bland annat från Stockholms 
universitet som kan vara behjälplig i dessa analyser. Programmet 
bör också kompletteras med analyser av vilka effekter den ökade 
ekonomiska ojämlikheten i staden får på säkerhetsarbetet, bland 
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annat i form av tillit i samhället i stort, vilket lyfts i programmet 
som en del av det övergripande målet med stadens säkerhetsarbete. 
Trygghetsprogrammet skulle även kunna lyfta fram vilka åtgärder 
som behövs för att öka tillit och tilltro till staden. Även när det rör 
ekonomisk ojämlikhet och tillit finns det forskning som kan vara 
vägledande. Det faktum att Sverige har gått från att vara ett av de 
länder vars skattesystem omfördelar mest till att ha de minst 
omfördelande skattesystemet inom EU:s kärnländer sätter fokus på 
att enbart ett kommunalt trygghetsprogram aldrig kan öka 
tryggheten för de mest otrygga. Trygghet är liksom det mesta i 
samhället en klassfråga.
 
Slutligen vill vi också framhålla att det när det kommer till 
kommunikation är mycket viktigt att komplettera programmet med 
skrivningar om hur kommunikationen ska vara tillgänglig för alla 
oavsett funktionsvariation.
 
Karin Wallin (SD) lämnar särskilt uttalande enligt följande:
 
Ett nytt program har tagits fram med syfte att förbättra tryggheten 
för våra invånare. Även om vi tror att intentionerna är goda så 
ställer vi oss frågande till att tid och fokus läggs på att upprepa 
redan beprövade metoder. Vi hade istället velat se att det 
brottspreventiva arbetet som redan gjorts utvärderades, för att på så 
sätt se vilka lösningar som varit effektiva och vilka som varit det 
motsatta.
 
Trots att Stockholms stad under flera decennier bedrivit ett dyrt och 
omfattande brottspreventivt arbete blir brottsligheten allt grövre och 
kriminaliteten sjunker ner i åldrarna. Den alltmer påtagliga 
kriminaliteten har orsakat många medborgare oro för deras egen, 
deras familjer och i synnerhet deras barns, säkerhet.
 
Att staden parallellt med det skulle lyckas halvera otryggheten samt 
inte ha några utsatta eller särskilt utsatta områden till år 2025 
framstår som en omöjlig målsättning och vi vill därför peka på 
vikten av att faktiskt utvärdera arbetet för att det ska kunna bli så 
effektivt som möjligt.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/340-3 (Godkänd - R 1) Stockholms stads 

trygghetsprogram 2020-2023
 SKA 2020/340-1 Remiss, Följebrev Stockholms stads 

trygghetsprogram 2020-2023, KS 2019/1939
 SKA 2020/340-1.1 Kopia av godkänt tjänsteutlåtande: KS 

2019/1939 Tjänsteutlåtande
 SKA 2020/340-1.2 KS 2019/1939 Bilaga 1
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 SKA 2020/340-2 Komplettering Stockholms stads 
trygghetsprogram 2020-2023, KS 2019/1939
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§ 21
Revidering av riktlinjer för handläggning inom 
socialtjänstens äldreomsorg 
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2020/1362)
SKA 2020/366

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande 
som svar på remissen.
2. Ärendet förklaras omedelbart justerat.

Sammanfattning av ärendet 
Äldreförvaltningen har i samverkan med fyra stadsdelsförvaltningar 
tagit fram ett förslag till nya riktlinjer för handläggning inom 
socialtjänstens äldreomsorg. Kommunstyrelsen har skickat förslaget 
på remiss till alla stadsdelsnämnder. Förslaget till nya riktlinjer har 
genomgått en språklig granskning och fått en ny disposition för att 
göra det mer användarvänligt. De föreslagna riktlinjerna innehåller 
först en beskrivning av allmänna utgångspunkter i arbetet, sedan 
beskrivs handläggningsprocessen och därefter redogörs för olika 
insatser och service inom äldreomsorg. Förvaltningen ser positivt på 
förslaget till nya riktlinjer, då de kommer att utgöra ett bättre stöd 
för handläggare i att följa handläggningsprocessen.
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/366-2 (Godkänd - R 1) Revidering av riktlinjer 

för handläggning inom socialtjänstens äldreomsorg
 SKA 2020/366-1 Remiss, Revidering av riktlinjer för 

handläggning inom socialtjänstens äldreomsorg, KS 
2020/1362

 SKA 2020/366-1.1 Bilaga - Riktlinjer för handläggning inom 
socialtjänstens äldreomsorg

 SKA 2020/366-1.2 Revidering av riktlinjer för handläggning 
inom socialtjänstens äldreomsorg
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 SKA 2020/366-1.3 Revidering av riktlinjer för handläggning 
inom socialtjänstens äldreomsorg
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§ 22
Skolbiblioteksplan för skolor och förskolor i Stockholms 
stad 2021-2024 
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2020/1413)
SKA 2020/367

Beslut 
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på 
remissen.
2. Ärendet justeras omedelbart.

Sammanfattning av ärendet 
Utbildningsnämnden har i budget 2020 fått i uppdrag att ta fram ett 
förslag till skolbiblioteksplan för skolor och förskolor som ska gälla 
under perioden 2021-2024. Den nya planen har utformats efter 
utvärdering av den aktuella biblioteksplanen i form av 
djupintervjuer med elever och skolbibliotek samt representanter 
från olika nyckelgrupper. Förslaget till skolbiblioteksplan har sänts 
på remiss till stadsledningskontoret samt samtliga 
stadsdelsförvaltningar. Remissvar ska vara kommunstyrelsen 
tillhanda senast 2021-01-01.
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget.
 

Särskilt uttalande
Tina Kratz m.fl. (V) och Monica Lövström m.fl. (S) lämnar särskilt 
uttalande enligt följande:
 
Läsande går hand i hand med lärande och stadens uppdaterade plan 
för skolbibliotek är något som är i grunden mycket positivt. Det 
finns i förslaget och arbetet som lagts ned bakom förslaget mycket 
som är bra, som ett ökat fokus på förskolan samt på nationella 
minoriteter och barn i behov av särskilt stöd. Att alla stadens skolor 
och förskolor får tillgång till den kompetens som finns inom stadens 
bibliotek är en nyckel för att detta ska bli lyckat. Att alla skolformer 
lyfts fram i förslag från förskola till gymnasieskola visar på 
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ambitionsnivå samt att barns rättigheter enligt barnkonventionen tas 
på allvar.  Vi hoppas att planen ska göra så att alla barn verkligen 
får en kontakt med biblioteken och böckerna genom skolans värld.
 
Det som inte beskrivs i underlaget är vad som sker med de förskolor 
som väljer av tidsbrist eller ointresse att inte erbjuda sina barn 
böcker eller etablerar kontakt med bibliotekens värld. En 
välformulerad skolbiblioteksplan kan bara sättas i praktiken av 
bibliotekarier, lärare och pedagoger i skolan. För att öka läsning 
bland barn måste också mer resurser skjutas till förskolan, det 
räcker inte med planer och strategier. Förskolorna måste även ha de 
resurser som krävs för att arbeta aktivt och inkluderande med 
barnens alla språk och erfarenheter via berättande och litteratur i 
olika former.
 
Karin Wallin (SD) lämnar särskilt uttalande enligt följande:
 
Litteratur är en stor del i barn och ungas lärande och 
språkutveckling. Stockholms bibliotek ska därför vara en lugn och 
trygg plats med goda möjligheter till kunskapsinhämtning och 
finnas tillgängliga för alla Stockholmare.
 
Vi tycker att många målsättningar i skolbiblioteksplanen är bra och 
ställer oss i stort positiva till förslaget. Vi ser dock hur kunskaperna 
i svenska språket blir allt sämre och ställer oss därför frågande till 
att staden ska ”tillgodose och främja flerspråkiga elevers behov av 
läsning på modersmålet”, när målet i första hand bör vara att alla 
barn och unga lär sig god svenska.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/367-2 (Godkänd - R 1) Skolbiblioteksplan för 

skolor och förskolor 2021-2024
 SKA 2020/367-1 Remiss, Skolbiblioteksplan för skolor och 

förskolor i Stockholms stad 2021-2024, KS 2020/1413
 SKA 2020/367-1.1 Skolbiblioteksplan för skolor och 

förskolor i Stockholms stad 2021-2024
 SKA 2020/367-1.2 Skolbiblioteksplan för skolor och 

förskolor i Stockholms stad 2021-2024
 SKA 2020/367-1.3 Bilaga - Skolbiblioteksplan 2021-2024
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§ 23
Motion (V) om förskolans barngrupper – arbetsvillkoren 
för barn och personal 
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2020/857)
SKA 2020/294

Beslut 
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på 
remissen.
2. Ärendet justeras omedelbart.

Sammanfattning av ärendet 
En motion från Tina Kratz, Cicci Herrström och Maria Ljuslin 
(samtliga V) har inkommit gällande förskolans barngrupper. I 
motionen föreslås olika åtgärder, bland annat mindre barngrupper 
samt handlingsplan för att minska variation i kvalitet mellan 
förskolor.
 
Förvaltningen instämmer med motionens utgångspunkt om vikten 
av likställighet mellan förskolor kvalitet, men föreslår bland annat 
att åtgärder inom förskolan bör ske inom ramen för befintliga 
uppföljningsformer.
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. Tina Kratz (V) yrkar bifall till Vänsterpartiets 
förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns två förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut och 
Vänsterpartiets förslag till beslut. Ordförande ställer förslagen mot 
varandra och konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag.
 

Reservation
Tina Kratz m.fl. (V) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget förslag till beslut enligt följande:
 
Att nämnden tillstyrker motionen om att förbättra arbetsvillkoren 
för förskolans barn och personal
Att därutöver utöver anföra
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Skarpnäcks kommunala förskolor håller en hög kvalitet och är 
mycket omtyckta av barn och vårdnadshavare. Avsikten med 
motionen är att förbättra förutsättningarna för personalen och 
rektorerna eftersom vi är mycket oroade över de rapporter om hög 
arbetsbelastning och om samvetsstress som vi fått oss till del. Det är 
än mer akut nu efter den ökade arbetsbelastning som pandemin 
inneburit. Sjukfrånvaron är hög bland personalen – och om vi vill 
kunna behålla den personal vi nu har behöver vi ta rapporterna om 
en för hög belastning på allvar.
 
Det är därför dags att majoriteten tar ansvar för den här situationen 
och ger förskolan de resurser som krävs för att klara av det viktiga 
uppdrag som den har. Barnens tid i förskola är viktig och spelar en 
avgörande roll för deras livslånga lärande. Med en målmedveten 
satsning på förskolan som ger förutsättningar till den 
personalförstärkningen som förvaltningen nämner kan vi äntligen 
komma tillrätta med de allt för stora barngrupperna, eftersom det 
endast är genom att anställa fler förskollärare och barnskötare som 
man kan minska barngruppernas storlek och öka personaltätheten. 
Vi anser att det är avgörande för att kunna upprätthålla och behålla 
en hög kvalitet på stadens förskolor. Vi vill betona att vi talar om 
den faktiska storleken räknat som ett snitt över året. Med 
vänsterpartiets budget visar vi att det är möjligt att göra just det. 
Men det är även precis som förvaltningen skriver
 
Vi är medvetna om stadens handlingsplan för förbättrad 
arbetssituation för förskollärare och barnskötare, och vi instämmer 
med förvaltningen att den är ett mycket bra verktyg för att förbättra 
situationen. Att exempelvis förskollärarnas planerings- och 
utvecklingstid förtydligats och förstärkts är viktiga roll för 
verksamheternas kvalitet. Men det förutsätter även att det görs 
åtgärder som minskar den höga sjukfrånvaron och de stora 
barngrupperna, det finns i nu-läget risk att planerings- och 
utvecklingstiden begränsas. Vi ser framemot att följa hur det 
utvecklats och i hur stor grad man kan följa det uppgjorda avtalet.
 
Vi anser även att stadsdelarna borde kunna upprätthålla en 
organisation med fasta vikarier eller vikariepooler lokalt upprättade. 
Vinsterna med en sådan är flera då det ökar lugnet för både den 
personal som är sjukfrånvarande att veta att man inte sätter sina 
kollegor och barnen i en svår sits och för förskolan där vikarien som 
täcker upp har god kännedom om verksamheten och barnen. En 
vikariepool ger även en tryggare anställning för vikarierna och de 
får även möjlighet att del av kompetensutveckling mm. Det är allt 
sammantaget positiva effekter som naturligtvis även kommer 
barnen till dels.
 
Det är mycket bra att förvaltningen grundprincip är att alltid erbjuda 
personal heltid och tillsvidareanställning. Vi anser dock att det även 
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vid verksamhetsstöd för barn med särskilda behov borde vara 
möjligt att undvika en AVA-anställning. Vi är införstådda med att 
stödet är avsett till hela verksamheten eller den aktuella avdelningen 
och inte specifikt det enskilda barnet med särskilda behov, men det 
sätts in när det krävs mer stöd. Vi anser även att det med tanke på 
att det är extra viktigt att den förstärkning som tillkommer till 
verksamheten borde ha kompetens och kännedom om 
verksamheten. I en så stor organisation som en stadsdels förskolor 
utgör borde det vara möjligt att hitta ett sätt att anställa även denna 
personal. Det kommer alltid finnas behov av verksamhetsstöd till 
några av förskolor.
 
Den stödenhet som arbetar riktat till personal såväl som barn och 
föräldrar, med fokus på att ge individanpassat stöd till föräldrar och 
personal, såväl som anpassat stöd till arbetslag som vi har i 
Skarpnäck är oerhört viktig. Att samla en kompetens av er farna 
specialpedagoger, familjebehandlare och psykolog skapar goda 
förutsättningar att skapa likvärdighet. Vi vill gärna se liknande 
enheter i fler stadsdelar. Det skulle vara ett bra sätt att öka andelen 
personal med ökad kompetens om neuropsykiatriska 
funktionsnedsättningar.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/294-2 (Godkänd - R 1) Motion om förskolans 

barngrupper
 SKA 2020/294-1 Följebrev Motion om förskolans 

barngrupper - arbetsvillkoren för barn och personal, KS 
2020/857

 SKA 2020/294-1.1 Motion om förskolans barngrupper - 
arbetsvillkoren för barn och personal
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§ 24
Motion (V) om minskning av allmän visstidsanställning i 
förskola och skola 
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2019/1291)
SKA 2020/379

Beslut 
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på 
remissen.

Sammanfattning av ärendet 
En motion har inkommit från Clara Lindblom och Tina Kratz (båda 
V) gällande minskning av antalet allmän visstidsanställning i 
förskola och skola. Remissen har även sänts till 
stadsledningskontoret, stadsdelsförvaltningarna Spånga-Tensta och 
Södermalm samt till Kommunal Stockholm, Lärarförbundet 
Stockholm och Lärarnas riksförbund Stockholm. Svaret ska vara 
kommunstyrelsen tillhanda senast 2021-01-30.
 
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. Tina Kratz m.fl. (V) och Monica Lövström m.fl. 
(S) yrkar bifall till Vänsterpartiets och Socialdemokraternas 
gemensamma förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns två förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut och 
Vänsterpartiets och Socialdemokraternas gemensamma förslag till 
beslut. Ordförande ställer förslagen mot varandra och konstaterar att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förvaltningens förslag.
 

Resveration
Tina Kratz m.fl. (V) och Monica Lövström m.fl. (S) reserverar sig 
mot beslutet till förmån för sitt eget gemensamma beslut enligt 
följande:
 
Att nämnden tillstyrker motionen om att minska allmän 
visstidsanställning i förskola och skola
Att därutöver utöver anföra
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Det är glädjande att förvaltningen instämmer och ser vikten av 
trygga anställningar. Att vi i Skarpnäck nu nått ner till så pass få 
som en halv procent av de anställda är viktigt. Tyvärr finns det 
fortfarande en grupp som lätt missas. Vi anser att även när det gäller 
verksamhetsstöd för barn med särskilda behov i högre utsträckning 
borde vara möjligt att undvika en AVA-anställning. Vi är 
införstådda med att stödet är avsett som ett stöd till hela 
verksamheten eller hela avdelningen och inte specifikt till det 
enskilda barnet med särskilda behov, men det är ett stöd som sätts 
in när det krävs mer stöd.
 
Det är viktigt att den förstärkning som tillkommer till verksamheten 
i och med verksamhetsstöd för barn med särskilda behov har god 
kännedom om verksamheten, god förankring i verksamheten och 
goda förutsättningar till utveckling och trygghet i arbetet. Det vill 
säga en långsiktigare anställningsform. Med en ökad andel 
tillsvidareanställda skulle kontinuiteten i arbetet med barn i behov 
av särskilt stöd kunna öka samt att kompetensförsörjning och 
kompetensutveckling underlättas.  
 
I en så stor organisation som en stadsdels förskolor utgör borde det 
vara möjligt att hitta ett sätt att anställa även denna personal. Det 
kommer alltid finnas behov av verksamhetsstöd till några av våra 
förskolor och den stödenhet som vi har skulle kunna vara en 
lösning. Genom att initiera en fortsatt partsgemensam diskussion 
och samarbete för att ytterligare minimera AVA kan nödvändiga 
steg för att än mer vara en bra arbetsgivare med trygga anställningar 
och goda arbetsvillkor för alla medarbetare. Vi vill påminna om att 
alla yrkesgrupper i förskolan lyfter behovet av att skapa stabila 
organisationsstrukturer för frånvaro och vikarieanskaffning.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/379-2 (Godkänd - R 1) Tjut, Minskning av 

allmän visstidsanställning inom förskola och skola
 SKA 2020/379-1 Remiss Motion om minskning av allmän 

visstidsanställning i förskola och skola, KS 2019/1291
 SKA 2020/379-1.1 Motion om minskning av allmän 

visstidsanställning i förskola och skola
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§ 25
Tillsynsinsats från IVO med anledning av utbrottet av 
covid-19 i Sverige 
Svar till IVO på begäran om uppgifter
SKA 2020/363

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens svar på IVO:s 
begäran om uppgifter och lägger det till handlingarna.
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/363-4 (Godkänd - R 1) Tillsynsinsats från IVO 

med anledning av utbrottet av covid-19 i Sverige
 356949 Enkät IVO
 SKA 2020/363-2.1 VB: Begäran om uppgifter från samtliga 

nämnder/motsvarande med ansvar för beslut och insatser 
enligt SoL och/eller LSS (2/3)

 SKA 2020/363-2.2 VB: Begäran om uppgifter från samtliga 
nämnder/motsvarande med ansvar för beslut och insatser 
enligt SoL och/eller LSS (3/3)
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§ 26
Ej verkställda beslut kvartal 3 2020 
SKA 2020/157

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden godkänner redovisningen av ej verkställda 
beslut enligt SoL och LSS för kvartal 3 2020 och lägger den till 
handlingarna.
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/157-7 (Godkänd - R 1) Ej verkställda beslut 

enligt SoL och LSS kvartal 3 2020
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§ 27
Månadsrapport 
SKA 2020/68

Beslut 
1. Månadsrapporten for perioden januari-november 2020 läggs till 
handlingarna.
 

Förslag till beslut
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut.
 

Beslutsgång
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
konstaterar att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/68-13 (Godkänd - R 1) Månadsrapport november
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§ 28
Skrivelser från nämndens råd enligt lista 

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden lade pensionärsrådets protokoll från 2020-12-
10 till handlingarna.
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§ 29
Inkomna och utgående skrivelser från medborgare, 
remisser m.m. enligt lista 
SKA 2020/15

Beslut 
1. Skarpnäcks stadsdelsnämnd uppdrar åt förvaltningen att vidta de 
åtgärder som kan föranledas av de inkomna skrivelserna, remisserna 
m.m.

Handlingar i ärendet
 SKA 2020/15-19 Skrivelselista 2020-12-17 § 29
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§ 30
Inkomna medborgarförslag enligt lista 

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden överlämnar medborgarförslag med följande 
diarienummer till förvaltningen för handläggning:
SKA 2020/384
SKA 2020/387
SKA 2020/414
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§ 31
Anmälan av protokoll och minnesanteckningar enligt 
lista 

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden lägger stadsmiljögruppens 
minnesanteckningar från 2020-11-10 och förvaltningsgruppens 
protokoll från 2020-12-10 till handlingarna.
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§ 32
Anmälan av delegationsbeslut avseende allmänna 
ärenden enligt lista 

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden lägger anmälan av delegationsbeslut med 
följande diarienummer till handlingarna:
SKA 2020/376
SKA 2020/380
SKA 2020/393
SKA 2020/394
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Skarpnäcks stadsdelsnämnd Protokoll nr 11/2020

2020-12-17

§ 33
Inkomna skrivelser från nämndens ledamöter 

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden överlämnar en skrivelse från 
Socialdemokraterna om julbelysning i lekparker till förvaltningen 
för handläggning.
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